

EVIDENCE

Ottawa, Tuesday, May 12, 1987

[Text]

The Special Senate Committee on National Defence met this day at 5 p.m. to consider matters relating to national defence.

Senator Paul C. Lafond (*Chairman*) in the Chair.

The Chairman: Honourable senators, I want to welcome Senator Balfour and Senator Cochrane. I hope we see them as often as they are inclined to attend our meetings in consideration of matters to do with national defence.

The clerk has distributed under the heading of a memorandum the answers to questions we asked of General Manson last week. May I have a motion that these answers be printed as an appendix to today's proceedings?

Senator Marshall: I so move.

Senator Hicks: I second the motion.

The Chairman: I declare the motion carried.

Honourable senators, as is often the case, we have with us today an old friend who has visited us on several occasions, who is now Vice-Chief of the Defence Staff and who will give us a presentation on the land forces combat system. Lieutenant General Vance, please proceed.

Lt. Gen. John E. Vance, Vice-Chief of the Defence Staff, Canadian Armed Forces: Mr. Chairman, honourable senators, let me first say how pleased I am to have the opportunity to appear again before this committee. Its work in the past has been of considerable value to Canada's defence effort and, specifically, to the Canadian forces. I have every confidence that this committee's study on the land forces will be equally useful.

I have reviewed General Manson's presentation to you last week and I note that you have agreed to his recommendation regarding the sequence of the first five sessions. Being able to move from the general to the particular in explaining the land forces situation will certainly make our job easier. I also believe that it is essential for us to be able to convey what are rather complex events and factors in at least a reasonable attempt at logic in that way, I would hope that you will end up with a reasonably clear standard against which to conduct your further deliberations.

In addition to performing the duties of vice-chief at the national headquarters, I am, with the colour of my hair and in the light of my longevity, the senior serving member of the army. I have been through much of the process involving the rise and fall of land forces' fortunes that the CDS described to you last week, and I have inevitably, during that time, developed my own ideas on how the army ought to be organized and equipped in order to fulfil Canada's current defence commitments.

Today I shall convey these thoughts to you against a background of some fairly well established principles and methods

TÉMOIGNAGES

Ottawa, le mardi 12 mai 1987

[Traduction]

Le Comité sénatorial spécial sur la défense nationale se réunit aujourd'hui à 17 heures pour étudier certaines questions relatives à la défense nationale.

Le sénateur Paul C. Lafond (*président*) occupe le fauteuil.

Le président: Honorables sénateurs, je souhaite la bienvenue aux sénateurs Balfour et Cochrane. J'espère que nous les verrons aussi souvent qu'ils le voudront bien, vu l'intérêt qu'ils semblent porter à nos travaux sur les questions relatives à la défense nationale.

Le greffier vous a remis une note où vous trouverez les réponses aux questions que nous avons posées au général Manson la semaine dernière. Quelqu'un peut-il proposer une motion demandant que ces réponses soient annexées aux délibérations d'aujourd'hui?

Le sénateur Marshall: Je le propose.

Le sénateur Hicks: J'appuie.

Le président: Je déclare la motion adoptée.

Honorables sénateurs, comme c'est souvent le cas, nous rencontrerons aujourd'hui un vieil ami qui nous a rendu visite à plusieurs reprises. Il est maintenant vice-chef de l'État-major de la Défense. Il nous présentera un exposé sur le système de combat des forces terrestres. Lieutenant-général Vance, veuillez prendre la parole!

Le lieutenant-général John E. Vance, Vice-chef de l'état-major de la Défense, Forces armées canadiennes: Monsieur le président et honorables sénateurs, je tiens à vous dire tout d'abord que je suis heureux de comparaître à nouveau devant votre Comité. Le travail que vous avez accompli dans le passé s'est révélé des plus utiles pour la défense du Canada et, en particulier, pour les Forces canadiennes. Votre étude des forces terrestres s'avérera sans doute tout aussi précieuse.

J'ai examiné l'exposé que vous a fait le général Manson la semaine dernière, et je constate que vous avez accepté sa recommandation touchant l'ordre prévu des cinq premières séances. Le fait de pouvoir expliquer la situation des forces terrestres en passant du général au particulier facilitera certainement notre tâche. J'estime également qu'il est essentiel que nous puissions vous présenter des événements et des facteurs quelque peu complexes d'une façon raisonnablement logique. Vous aurez ainsi des points de repère pour orienter vos délibérations.

Je remplis les fonctions de vice-chef de l'état-major de la défense, et suis également le militaire le plus haut gradé de l'armée de terre. J'ai été témoin des hauts et des bas qu'ont connus les forces terrestres au cours des ans et dont il a été question dans l'exposé de la semaine dernière. Bien entendu, je me suis fait, pendant ce temps, mes propres idées sur la façon dont l'armée devrait être organisée et équipée pour pouvoir remplir les engagements actuels du Canada en matière de défense.

Aujourd'hui, je vous communiquerai ces idées à la lumière des principes et méthodes bien établis du processus de perfec-